
 

 

 

 

 اللجنة الشرعية 

Shariaa Committee  

 عضو اللجنة  –المفتي محمد إبراهيم عيس ى 

 (CSAA) عالم في الشريعة ومستشار ومراجع شرعي معتمد
ً
، يتمتع بخبرة واسعة في فقه المعاملات المصرفية والاستثمار الإسلامي. يشغل حاليا

مناصب قيادية في مجال الاستشارات الشرعية والبنوك الإسلامية حول العالم، بما في ذلك رئيس مجلس الشريعة في عدة بنوك ومؤسسات  

كما ساهم في إصدار أكثر من خمسة آلاف فتوى   .Alhamd Sharia Advisory Private Limited مالية دولية، ومؤسس ومدير تنفيذي لشركة

 .في مجالات الصلاة والزكاة والحج والاستثمار والتمويل الإسلامي والتأمين الإسلامي والغذاء الحلال

 التعليم :

 باكستان  ، جامعة دار العلوم   –شهادة العالمية في العلوم العربية و الإسلامية  -

 باكستان،   العلوم دار جامعة –شهادة الإفتاء -

Mufti Muhammad Ibrahim Essa – Committee Member  

Mufti Muhammad Ibrahim Essa is a Shariah Scholar and Certified Sharia Advisor & Auditor (CSAA) with extensive 

experience in Islamic banking, finance, and investment. He currently holds leadership positions in multiple international 

financial institutions, including Chair of Sharia Boards for several banks and Sharia Advisor roles in the USA, UK, and 

Central Asia. He is also the Founder & CEO of Alhamd Sharia Advisory Private Limited. He has authored over 5,000 fatawas 

under the supervision of Sheikh Mufti Muhammad Taqi Usmani on issues including prayer, zakah, hajj, Islamic investment, 

Islamic finance, insurance & takaful, halal food, and microfinance. 

Education:  

International Degree in Arabic and Islamic Sciences – Darul Uloom University, Pakistan 

Ifta (Islamic Legal Verdict Issuance) Certification – Darul Uloom University, Pakistan-   

 


